

Publications
of the
World Health
Organization

A Bibliography

Publications
de l'Organisation
mondiale de la Santé

Bibliographie

Publicaciones
de la
Organizacion
Mundial de la Salud

Bibliografia

1973-1977



WORLD HEALTH ORGANIZATION GENEVA 1979

Publications
of the World Health
Organization
1973-1977

A BIBLIOGRAPHY

Publications
de l'Organisation
mondiale de la Santé
1973-1977

BIBLIOGRAPHIE

Publicaciones
de la Organización
Mundial de la Salud
1973-1977

BIBLIOGRAFIA



WORLD HEALTH ORGANIZATION, GENEVA
ORGANISATION MONDIALE DE LA SANTÉ, GENÈVE
ORGANIZACION MUNDIAL DE LA SALUD, GINEBRA

1979

ISBN 92 4 052006 6

© World Health Organization 1979

Publications of the World Health Organization enjoy copyright protection in accordance with the provisions of Protocol 2 of the Universal Copyright Convention. For rights of reproduction or translation of WHO publications, in part or *in toto*, application should be made to the Office of Publications, World Health Organization, Geneva, Switzerland. The World Health Organization welcomes such applications.

The designations employed and the presentation of the material in this publication do not imply the expression of any opinion whatsoever on the part of the Secretariat of the World Health Organization concerning the legal status of any country, territory, city or area or of its authorities, or concerning the delimitation of its frontiers or boundaries.

The mention of specific companies or of certain manufacturers' products does not imply that they are endorsed or recommended by the World Health Organization in preference to others of a similar nature that are not mentioned. Errors and omissions excepted, the names of proprietary products are distinguished by initial capital letters.

© Organisation mondiale de la Santé, 1979

Les publications de l'Organisation mondiale de la Santé bénéficient de la protection prévue par les dispositions du Protocole N° 2 de la Convention universelle pour la Protection du Droit d'Auteur. Pour toute reproduction ou traduction partielle ou intégrale, une autorisation doit être demandée au Bureau des Publications, Organisation mondiale de la Santé, Genève, Suisse. L'Organisation mondiale de la Santé sera toujours très heureuse de recevoir des demandes à cet effet.

Les appellations employées dans cette publication et la présentation des données qui y figurent n'impliquent de la part du Secrétariat de l'Organisation mondiale de la Santé aucune prise de position quant au statut juridique des pays, territoires, villes ou zones, ou de leurs autorités, ni quant au tracé de leurs frontières ou limites.

La mention de firmes et de produits commerciaux n'implique pas que ces firmes et produits commerciaux sont agréés ou recommandés par l'Organisation mondiale de la Santé de préférence à d'autres. Sauf erreur ou omission, une majuscule initiale indique qu'il s'agit d'un nom déposé.

© Organización Mundial de la Salud 1979

Las publicaciones de la Organización Mundial de la Salud están acogidas a la protección prevista por las disposiciones sobre reproducción de originales del Protocolo 2 de la Convención Universal sobre Derecho de Autor. Las entidades interesadas en reproducir o traducir en todo o en parte alguna publicación de la OMS deberán solicitar la oportuna autorización de la Oficina de Publicaciones, Organización Mundial de la Salud, Ginebra, Suiza. La Organización Mundial de la Salud dará a esas solicitudes consideración muy favorable.

Las denominaciones empleadas en esta publicación y la forma en que aparecen presentados los datos que contiene no implican, de parte de la Secretaría de la Organización Mundial de la Salud, juicio alguno sobre la condición jurídica de países, territorios, ciudades o zonas, o de sus autoridades, ni respecto de la delimitación de sus fronteras o límites.

La mención de determinadas sociedades mercantiles o del nombre comercial de ciertos productos no implica que la OMS los apruebe o recomiende con preferencia a otros análogos. Salvo error u omisión, las marcas registradas de artículos o productos de esta naturaleza se distinguen en las publicaciones de la OMS por una letra inicial mayúscula.

PRINTED IN SWITZERLAND

BIBLIOGRAPHY OF WHO PUBLICATIONS
BIBLIOGRAPHIE DES PUBLICATIONS DE L'OMS
BIBLIOGRAFIA DE LAS PUBLICACIONES DE LA OMS

1973-1977

BIBLIOGRAPHY OF WHO PUBLICATIONS 1973-1977

INTRODUCTION

This bibliography covers the works published by the World Health Organization during the five-year period 1973-1977, continuing a series of bibliographies that now encompasses thirty years of publishing by the Organization.

The four earlier bibliographies¹ were issued in separate editions in English and French, and their coverage was restricted to material issued from the headquarters of the Organization. The present volume differs in two important respects. First, it is a trilingual edition, in English, French and Spanish. Secondly, it includes, for the first time, the publications issued by the various WHO Regional Offices and by the International Agency for Research on Cancer. How much this has widened the scope of the work may be gauged from the fact that some 15% of the citations in this volume refer to publications of the International Agency for Research on Cancer and no less than 37% to those of the Pan American Health Organization, of which the Secretariat—the Pan American Sanitary Bureau—is also the WHO Regional Office for the Americas.

It should be noted that, since the same item may be listed under more than one subject heading, the serial numbers of the citations run to 4758 although the total number of distinct citations is 3200.

Working papers and other documents issued by the headquarters or regional offices of the World Health Organization for internal use or for very limited external distribution are not included in this bibliography, since they are not considered formal publications. Many of them, however, may be supplied to health workers on request, free of charge. A list of regional office reports on meetings or studies, whether comprehensive or by specific subject, may be obtained by writing to the appropriate regional office.²

¹ *Publications of the World Health Organization, 1947-1957. A bibliography.* Geneva, World Health Organization, 1958.
Publications of the World Health Organization, 1958-1962. A bibliography. Geneva, World Health Organization, 1964.
Publications of the World Health Organization, 1963-1967. A bibliography. Geneva, World Health Organization, 1969.
Publications of the World Health Organization, 1968-1972. A bibliography. Geneva, World Health Organization, 1974.

² The addresses of the regional offices are : WHO Regional Office for Africa, P. O. Box No. 6, Brazzaville, Congo ; WHO Regional Office for the Americas/Pan American Sanitary Bureau, 525, 23rd Street, N. W., Washington, DC., 20037, United States of America ; WHO Regional Office for the Eastern Mediterranean, P.O. Box 1517, Alexandria, Egypt ; WHO Regional Office for Europe, 8, Scherfigsvej, DK-2100 Copenhagen Ø ; WHO Regional Office for South-East Asia, World Health House, Indraprastha Estate, Ring Road, New Delhi 110002, India ; WHO Regional Office for the Western Pacific, P.O. Box 2932, 12115 Manila, Philippines.

Outline of WHO Publications

The following short account of the main features of WHO publications is intended to guide the reader in the use of this bibliography.

Headquarters publications

The Organization publishes a considerable number of books that do not form part of a series. Most types of publication, however, have been organized into series or periodicals.¹

The *WHO Chronicle*, published monthly, is intended to keep physicians and public health workers informed of activities in public health undertaken under the auspices, or with the participation, of WHO. It contains accounts of programmes for the control of various diseases, and of work done in the laboratory, in the clinic, or in the field, as well as reviews of all the Organization's technical publications.

The *Bulletin of the World Health Organization* is the principal scientific journal of WHO. During the period covered by this bibliography, it has contained research articles of international significance, memoranda, and terminology articles on subjects of importance to WHO's programme of activities. From 1978 onwards, one volume of six issues will be published annually and, in addition to the kind of material published previously, each issue will contain several up-to-date surveys of the present position in specific fields of biomedical interest and items of news concerning WHO's scientific activities.

The *International Digest of Health Legislation*, which has been published quarterly in English and French editions since 1948, is the only periodical devoted solely to the publication of health legislation of international significance. It contains a selection of health legislation texts reproduced in full, published in summary form, or mentioned by title, and a bibliographical section. Comparative reviews of legislation on special subjects are published occasionally. Comprehensive annual and quinquennial indexes are issued.

The epidemiological and statistical periodicals—the *Weekly Epidemiological Record*, the *World Health Statistics Report* (renamed in 1978 the *World Health Statistics Quarterly*) and the *World Health Statistics Annual*—form part of the worldwide system of reporting inherited from the predecessors of the World Health Organization. The *Weekly Epidemiological Record* contains data on the notification of diseases subject to the International Health Regulations, information on the application of these Regulations, and notes on other communicable diseases. The *World Health Statistics Quarterly* contains statistics on infectious diseases and features special subjects of public health interest. The *World Health Statistics Annual*, now issued in three separate parts,

¹ Articles in *World Health*, an illustrated monthly magazine for the general public, have not been included in this bibliography.

deals in Volume I with information on vital statistics and causes of death, in Volume II with infectious diseases (cases and deaths), and in Volume III with health personnel and hospital establishments.

The Organization also issues some series of which the numbers appear at irregular intervals. The *Official Records of the World Health Organization* have hitherto included both the proceedings of organizational meetings (the World Health Assembly and the Executive Board) and the texts—notably the Report of the Director-General and the proposed programme budget—that provide the most important items for discussion at those meetings. The Report on the World Health Situation (quadrennial) was also included. As from January 1979, by decision of the World Health Assembly, the *Official Records* series will be discontinued, the last volume in the series being *Official Records* No. 250. The proceedings of the World Health Assembly, the proceedings of the Executive Board, and the proposed programme budget will be issued as individual volumes forming part of the Health Assembly and Executive Board documentation. The Report of the Director-General on the Work of WHO (biennial), and the Report on the World Health Situation (published, as from 1979, every six years), together with the *Handbook of Resolutions and Decisions* (biennial) and *Basic Documents* (published as necessary) will in future be issued as nonserial publications.

The *WHO Technical Report Series* makes available the findings of various international groups of experts—WHO expert committees, joint committees with other organizations within the United Nations system, study groups and scientific groups—that provide WHO with the latest scientific and technical advice on a broad range of medical and public health subjects.

The studies published in the *Public Health Papers* series draw attention to modern trends and changing concepts in public health and are intended primarily to stimulate discussion and encourage planning. Some reflect purely personal opinions; others are of the symposium type; yet others are surveys of existing knowledge or practical approaches to tasks facing the public health or medical profession.

The *World Health Organization : Monograph Series* contains technical guides and treatises on a single subject or a group of kindred subjects at an advanced level.

WHO Offset Publications make generally available material that for economic, technical, or other reasons cannot be included in WHO's regular publications programme and would otherwise receive only limited distribution. This series was started in 1973.

The *International Histological Classification of Tumours* comprises a series of books, illustrated by colour photomicrographs and accompanied by 35-mm colour transparencies, giving definitions, classifications and nomenclatures of cancer types, based on internationally agreed histological criteria. Acceptable alike to physicians, surgeons, radiologists, pathologists, and statisticians, the Classification facilitates collaboration among cancer workers throughout the world and provides a series of invaluable teaching instruments.

Two series were issued from 1972 to 1976, the *WHO Food Additives Series* and the *WHO Pesticide Residues Series*, containing the monographs resulting from the deliberations of joint meetings of experts of the Food and Agriculture Organization of the United Nations and WHO.

Publications of the WHO Regional Offices

Different series issued at irregular intervals by WHO Regional Offices include *AFRO Technical Papers* (WHO Regional Office for Africa); a series started in 1976 by the WHO Regional Office for South-East Asia entitled *WHO Regional Publications. South-East Asia Series*; and two series published by the Regional Office for Europe—namely, the *WHO Regional Publications. European Series* begun in 1976, and *Public Health in Europe*.

The publications of the Pan American Health Organization (PAHO) covered in the present volume¹ fall into three main groups: the *Scientific Publications*, the *Official Documents*, and the periodicals. They convey information of international interest for the prevention of disease and the promotion of health and make known the decisions of the governing bodies of PAHO.

Among the periodicals the principal technical journal is the monthly *Boletín de la Oficina Sanitaria Panamericana*. It includes original articles on preventive medicine, public health and other subjects related to the activities of PAHO, written mainly in Spanish, but sometimes in English, French or Portuguese. The quarterly *Bulletin of the Pan American Health Organization*, in English, combines original articles contributed directly with selections from the *Boletín* and a variety of other sources.

Educación Médica y Salud is a quarterly published as an aid to the countries of the Americas in connexion with their activities in the development of human resources in the field of health.

The PAHO *Official Documents* series includes the Annual Report of the Director of the Pan American Sanitary Bureau, proposed programme budgets, the reports of the Pan American Sanitary Conferences and other organizational meetings, and legal and constitutional publications.

The *Scientific Publications* series groups all the books issued by PAHO on scientific and technical aspects of health and on the development of health manpower.

Publications of the International Agency for Research on Cancer

The International Agency for Research on Cancer (IARC) was established by the World Health Assembly as an independently financed organization within the framework of the World Health Organization. Its headquarters are at Lyons, France. Its publications include an annual report and two series—the *IARC Scientific Publications*,

¹ Not covered in this volume are *Pan American Health*, an illustrated quarterly magazine for the general public, and the *Weekly Epidemiological Report*, which contains statistical data on communicable diseases.

providing a wide range of information on different aspects of cancer research ; and the *IARC Monographs on the Evaluation of Carcinogenic Risk of Chemicals to Man*, which summarize the evidence for the carcinogenicity of individual chemicals in a condensed uniform manner for easy comparison.

Arrangement

The bibliography consists of seven parts :

1. Technical articles and publications grouped in alphabetical order by English subject, the subject headings being based upon those used in *Index Medicus*.
2. Administrative and general articles and publications of the World Health Organization, the Pan American Health Organization and the International Agency for Research on Cancer, arranged alphabetically under broad subject headings.
3. An index of authors.
4. An index of countries and areas.
5. A guide to English subject headings for the French reader. This consists of an alphabetical list of French words guiding the French-speaking reader to the English terms in Part 1 under which material will be found.
6. Similarly, a guide to English subject headings for the Spanish reader leads from Spanish terms to the English terms used in the main body of the bibliography.
7. Three separate check-lists in English, French, and Spanish of the titles in the various series published by WHO in Geneva, by the WHO Regional Offices—in particular the Pan American Health Organization—and by the International Agency for Research on Cancer.

The entries are arranged alphabetically by author within each subject heading, unsigned articles and publications being arranged alphabetically by title.

The entries for periodical references contain the following elements : family name(s) of author(s), followed by initial(s) ; title of article ; abbreviated title of periodical, in italics ; year of publication ; volume number, in bold type ; first and last page numbers ; and, in square brackets, language symbol(s). For articles in the *Bulletin of the World Health Organization* the reference is completed by a number in parentheses, which is the reprint number. Orders for articles from the *Bulletin* should mention the reprint number, thus ensuring more rapid despatch.

In the case of separately issued publications, the following information is given : family name(s) of author(s), followed by initial(s) ; title of work, in italics ; edition, when necessary ; year of publication ; number of pages ; title of series, if any, in italics,

followed by publication number ; and, in square brackets, language symbol(s). Unless indicated otherwise, the publisher is the World Health Organization, and the place of publication Geneva, Switzerland.

For chapters contributed by individual authors to works issued in a series an abbreviated form of citation is used, giving the following details : family name of author(s), followed by initial(s) ; title of chapter ; series with its publication number ; year of publication ; first and last page numbers ; and, in square brackets, language symbol(s). The full title of the work in which the chapters appear is given in Part 7, the check-list of titles of the various series.

Each reference is assigned a serial number, to which the indexes of authors and countries refer. It must be noted, however, that the indexes list only the number under which the item is first cited. A serial number followed by an asterisk (*) indicates that the same reference has been cited previously.

Language of Publication

The language or languages of issue of each publication is indicated by the following symbols in square brackets at the end of each item : ¹

- Ar = Arabic ²
- E = English
- E/F = Bilingual English/French
- E/S = Bilingual English/Spanish
- F = French
- P = Portuguese
- R = Russian
- S = Spanish

General indications of the language(s) of publication of each series are given in Part 7, Publications by Series.

Periodicals were published in the following languages :

<i>Boletín de la Oficina Sanitaria Panamericana</i>	Articles usually in Spanish, sometimes in English, French or Portuguese, with a summary in the other languages
<i>Bulletin of the Pan American Health Organization</i>	English
<i>Bulletin of the World Health Organization ;</i> <i>Bulletin de l'Organisation mondiale de la Santé</i>	Articles in English or French, with a summary in the other language (since 1964, Vol. 30, completely translated into Russian)

¹ An exception has been made in the case of the *Bulletin of the World Health Organization*, of which a complete Russian translation is produced in Moscow. In the bibliography only the symbol E (English) or F (French) is given.

² Selected *Official Records* and other publications have been issued in Arabic since 1976.

Educación Médica y Salud

Articles usually in Spanish, sometimes in English or Portuguese, with a summary in the other languages and in French

International Digest of Health Legislation

English, French

Weekly Epidemiological Record

Bilingual English/French

WHO Chronicle

English, French, Russian, Spanish

World Health Statistics Annual

Bilingual English/French, Russian

World Health Statistics Report

Bilingual English/French

ABBREVIATIONS

Ar	Arabic
<i>Bol. Ofic. Sanit. Panamer.</i>	<i>Boletín de la Oficina Sanitaria Panamericana</i>
<i>Bull. Org. mond. Santé</i>	<i>Bulletin de l'Organisation mondiale de la Santé</i>
<i>Bull. Pan Amer. Hlth Org.</i>	<i>Bulletin of the Pan American Health Organization</i>
<i>Bull. Wld Hlth Org.</i>	<i>Bulletin of the World Health Organization</i>
E	English
E/F	Bilingual English/French
E/S	Bilingual English/Spanish
ed.	edition or editor
<i>Educ. Méd. Salud</i>	<i>Educación Médica y Salud</i>
F	French
IARC	International Agency for Research on Cancer
<i>Int. Dig. Hlth Leg.</i>	<i>International Digest of Health Legislation</i>
No.	Number
p., pp.	page, pages
P	Portuguese
PAHO	Pan American Health Organization
R	Russian
S	Spanish
Suppl.	Supplement
vol.	volume(s)
<i>WHO Chron.</i>	<i>WHO Chronicle</i>
<i>Wkly epidem. Rec.</i>	<i>Weekly Epidemiological Record</i>
<i>Wld Hlth Org. techn. Rep. Ser.</i>	<i>World Health Organization : Technical Report Series</i>
<i>Wld Hlth Statist. Rep.</i>	<i>World Health Statistics Report</i>
*	An asterisk following a serial number indicates that the same reference has been cited previously

BIBLIOGRAPHIE DES PUBLICATIONS DE L'OMS 1973-1977

INTRODUCTION

Cette bibliographie des publications de l'OMS parues de 1973 à 1977 et les quatre bibliographies qui l'ont précédée recouvrent trente années de publications OMS.

Les quatre bibliographies précédentes ¹, qui ont paru séparément en français et en anglais, ne mentionnaient que les publications émanant du Siège de l'OMS. Le présent volume se distingue à deux égards des volumes précédents. Tout d'abord il s'agit d'une édition trilingue — anglais, espagnol et français — ensuite, pour la première fois, il mentionne les publications des Bureaux régionaux de l'OMS et du Centre international de Recherche sur le Cancer. On comprend immédiatement quelle extension cela représente lorsqu'on sait que quelque 15 % des références du présent volume concernent des publications du Centre international de Recherche sur le Cancer, et 37 % des publications de l'Organisation Panaméricaine de la Santé, dont le Secrétariat — le Bureau sanitaire Panaméricain — est également le Bureau régional OMS pour les Amériques.

Comme un même ouvrage peut apparaître sous plus d'une rubrique, la numérotation atteint le chiffre de 4758, alors que le nombre exact des références est de 3200.

En raison de leur caractère officieux, les documents de travail et autres textes publiés par le Siège ou par les bureaux régionaux à leur seul usage ou à l'usage d'un nombre très limité de personnes, ne figurent pas dans cette bibliographie. Toutefois, beaucoup d'entre eux peuvent être obtenus gratuitement sur demande. De même, on peut se procurer la liste, complète ou sélective, des rapports des bureaux régionaux sur diverses réunions ou études, en écrivant au bureau régional concerné.²

¹ *Publications de l'Organisation mondiale de la Santé, 1947-1957. Bibliographie.* Genève, Organisation mondiale de la Santé, 1958.

Publications de l'Organisation mondiale de la Santé, 1958-1962. Bibliographie. Genève, Organisation mondiale de la Santé, 1965.

Publications de l'Organisation mondiale de la Santé, 1963-1967. Bibliographie. Genève, Organisation mondiale de la Santé, 1969.

Publications de l'Organisation mondiale de la Santé, 1968-1972. Bibliographie. Genève, Organisation mondiale de la Santé, 1974.

² Adresses des bureaux régionaux : Bureau régional OMS de l'Afrique, P.O. Box N° 6, Brazzaville, Congo ; Bureau régional OMS des Amériques/Bureau sanitaire Panaméricain, 525, 23rd Street, N. W., Washington, DC., 20037, Etats-Unis d'Amérique ; Bureau régional OMS de la Méditerranée orientale, P.O. Box 1517, Alexandrie, Egypte ; Bureau régional OMS de l'Europe, 8, Scherfigsvej, DK-2100 Copenhague Ø ; Bureau régional OMS de l'Asie du Sud-Est, World Health House, Indraprastha Estate, Ring Road, New Delhi 110002, Inde ; Bureau régional OMS du Pacifique occidental, P.O. Box 2932, 12115 Manille, Philippines.

Brève description des publications de l'OMS

On trouvera ci-dessous une brève explication sur chacune des publications de l'OMS destinée à faciliter l'utilisation de la bibliographie.

Publications du Siège

L'Organisation publie un grand nombre d'ouvrages hors série, mais la plupart de ses publications font partie d'une série ou paraissent périodiquement.¹

La *Chronique OMS*, qui paraît chaque mois, est destinée à tenir les médecins et les spécialistes de la santé publique au courant des activités de santé publique entreprises sous les auspices ou avec la participation de l'OMS. Elle rend compte des programmes de lutte contre diverses maladies et du travail accompli en laboratoire, à l'hôpital ou sur le terrain. Elle contient également un résumé de toutes les publications techniques de l'Organisation.

Le *Bulletin de l'Organisation mondiale de la Santé* est la principale revue scientifique de l'OMS. Au cours de la période couverte par cette bibliographie, il a présenté des travaux de recherche de portée internationale, des mémorandums et des articles de terminologie sur des sujets importants pour les activités de l'OMS. A partir de 1978, un volume de six numéros paraîtra annuellement ; outre les matières habituelles, chaque numéro contiendra plusieurs études sur l'état actuel des connaissances dans certains domaines d'intérêt biomédical, et des nouvelles concernant les activités scientifiques de l'OMS.

Le *Recueil international de Législation sanitaire*, qui paraît trimestriellement en anglais et en français depuis 1948, est le seul périodique consacré à des textes de législation sanitaire d'intérêt international. Il en donne soit la version intégrale, soit un résumé, ou encore simplement le titre ; il contient une section bibliographique et, de temps à autre, des études comparées de législation sanitaire portant sur des questions spécifiques. Un index annuel et un index quinquennal sont publiés régulièrement.

Les périodiques statistiques — *Relevé épidémiologique hebdomadaire* ; *Rapport de Statistiques sanitaires mondiales* (rebaptisé *Rapport trimestriel de Statistiques sanitaires mondiales*) ; et *Annuaire de Statistiques sanitaires mondiales* — sont publiés dans le cadre d'un système mondial de notification hérité des organisations antérieures à l'OMS. Le *Relevé épidémiologique hebdomadaire* fournit des informations sur la notification des maladies soumises au *Règlement sanitaire international* et sur l'application de la législation sanitaire internationale, et des notes sur d'autres maladies transmissibles. Le *Rapport trimestriel de Statistiques sanitaires mondiales* fournit des statistiques sur les maladies infectieuses et des articles sur des sujets spéciaux intéressant la santé publique. L'*Annuaire de Statistiques sanitaires mondiales*, qui paraît maintenant en trois parties séparées, traite, dans le Volume I, des statistiques démographi-

¹ Les articles de *Santé du Monde*, revue mensuelle illustrée destinée au grand public, ne sont pas repris dans la présente bibliographie.

ques et des causes de décès, dans le Volume II, des maladies infectieuses (cas et décès), et dans le Volume III du personnel de santé et des établissements hospitaliers.

L'Organisation publie également quelques séries dont les numéros sortent à intervalles irréguliers. Les *Actes officiels de l'Organisation mondiale de la Santé* contiennent les comptes rendus des réunions statutaires (Assemblée mondiale de la Santé et Conseil exécutif) et la documentation sur laquelle portent les débats, notamment le Rapport annuel du Directeur général et le Projet de budget programme. On y a également inclus les Rapports sur la situation sanitaire mondiale (quadriennaux). A partir de janvier 1979, par décision de l'Assemblée mondiale de la Santé, la série des *Actes officiels* sera supprimée, son dernier volume portant le numéro 250. Les comptes rendus de l'Assemblée mondiale de la Santé et du Conseil exécutif, et le Projet de budget programme seront publiés sous forme de volumes distincts, dans le cadre de la documentation de l'Assemblée de la Santé et du Conseil exécutif. Le Rapport du Directeur général sur l'activité de l'OMS (biennal) et le Rapport sur la situation sanitaire mondiale (publié tous les six ans à partir de 1979), de même que le *Manuel des résolutions et décisions* (biennal) et les *Documents fondamentaux* (publiés selon les nécessités) seront désormais des publications hors série.

La *Série de Rapports techniques* expose les travaux de divers groupes internationaux d'experts — comités OMS d'experts, comités convoqués par l'OMS conjointement avec d'autres institutions spécialisées des Nations Unies, groupes d'étude et groupes scientifiques — qui procurent à l'OMS les avis scientifiques et techniques les plus récents sur de très nombreux sujets médicaux et de santé publique.

Les études publiées dans les *Cahiers de Santé publique* traitent des tendances modernes et des derniers concepts en santé publique et visent essentiellement à stimuler la discussion et à encourager la planification. Certaines de ces études n'expriment que des opinions purement personnelles ; d'autres sont le fruit d'un travail de groupe ; d'autres encore analysent les connaissances existantes ou les façons d'aborder dans la pratique les tâches auxquelles sont confrontés les responsables de la santé publique et la profession médicale.

La *Série de Monographies* est constituée de guides et de traités techniques sur un sujet donné ou sur un groupe de sujets connexes, à un niveau avancé.

Les *Publications offset de l'OMS* ont pour objet de diffuser des documents qui, pour des raisons financières, techniques ou autres, ne peuvent prendre place dans le programme ordinaire des publications OMS et risqueraient, de ce fait, de n'atteindre qu'un public restreint. Cette série a été lancée en 1973.

La *Classification histologique internationale des Tumeurs* se compose d'une série d'ouvrages, illustrés par des microphotographies en couleur et dotés de diapositives en couleur (35 mm), qui proposent des définitions, des classifications et des nomenclatures des types de cancer sur la base de critères histologiques acceptés à l'échelon international. Egalement satisfaisante pour les omnipraticiens, les chirurgiens, les radiologues, les pathologistes et les statisticiens, la Classification facilite la collaboration entre les cancérologues du monde entier et fournit une série d'instruments pédagogiques d'une valeur inestimable.

De 1972 à 1976 ont paru deux séries OMS : « *Additifs alimentaires* » et « *Résidus de pesticides* », qui comprenaient des monographies issues des travaux conjoints d'experts de l'Organisation des Nations Unies pour l'Alimentation et l'Agriculture, et de l'OMS.

Publications des Bureaux régionaux de l'OMS

Parmi les diverses séries publiées à intervalles irréguliers par les Bureaux régionaux de l'OMS figurent : les *Cahiers techniques AFRO* (Bureau régional de l'Afrique) ; une série lancée en 1976 par le Bureau régional de l'Asie du Sud-Est, intitulée : *OMS, Publications régionales, Série de l'Asie du Sud-Est* ; et deux séries publiées par le Bureau régional de l'Europe, à savoir : *OMS, Publications régionales, Série européenne*, inaugurée en 1976, et la *Santé publique en Europe*.

Les publications de l'Organisation panaméricaine de la Santé (OPS) mentionnées dans le présent volume ¹ se répartissent en trois grandes catégories : les *Publications scientifiques*, les *Documents officiels* et les périodiques. Elles fournissent des renseignements d'intérêt international sur la prévention des maladies et la promotion de la santé et font connaître les décisions des organes directeurs de l'Organisation panaméricaine de la Santé.

Parmi les périodiques, la revue technique la plus importante est le bulletin mensuel *Boletín de la Oficina Sanitaria Panamericana*. On y trouve des articles originaux sur la médecine préventive, la santé publique et d'autres sujets intéressant les activités de l'OPS, rédigés pour la plupart en espagnol mais aussi quelquefois en anglais, en français ou en portugais. Le bulletin trimestriel, *Bulletin of the Pan American Health Organization*, qui paraît en anglais, contient des articles originaux, communiqués directement par leurs auteurs et certains articles empruntés au *Boletín* et à diverses autres sources.

L'*Educación Médica y Salud* est un périodique trimestriel destiné à soutenir les activités des pays des Amériques en matière de développement des personnels de santé.

La *Série des Documents officiels* de l'OPS comprend le Rapport annuel du Directeur du Bureau sanitaire panaméricain, les projets de budget programme, les rapports des Conférences sanitaires panaméricaines et des autres réunions statutaires, et des publications juridiques et constitutionnelles.

La *Série des Publications scientifiques* groupe tous les ouvrages de l'OPS qui traitent des aspects scientifiques et techniques de la santé, et du développement des personnels de santé.

Publications du Centre international de Recherche sur le Cancer

Le Centre international de Recherche sur le Cancer (CIRC) a été créé par l'Assemblée mondiale de la Santé en tant qu'organisation financièrement indépendante au sein

¹ N'ont pas trouvé place dans le présent volume : la *Pan American Health/Salud panamericana*, revue trimestrielle illustrée s'adressant au grand public, et le *Weekly Epidemiological Report/Informe epidemiológico semanal*, qui diffuse des données statistiques sur les maladies transmissibles.

de l'Organisation mondiale de la Santé. Son siège se trouve à Lyon (France). Le Centre publie un Rapport annuel et deux séries — les *IARC Scientific Publications* (qui fournissent un large éventail d'informations sur divers aspects de la recherche en cancérologie) et les *IARC Monographs on the Evaluation of Carcinogenic Risk of Chemicals to Man* (Monographies du CIRC sur l'évaluation de la cancérogénicité pour l'homme des substances chimiques) qui exposent, dans une présentation condensée, les indications de cancérogénicité de divers produits chimiques afin de faciliter les comparaisons.

Disposition

La bibliographie comprend sept parties :

1. Les articles et publications techniques groupés par ordre alphabétique anglais et par sujets ; les titres des sujets correspondent à ceux de l'*Index Medicus*.
2. Les articles et publications de caractère administratif et général de l'Organisation mondiale de la Santé, de l'Organisation panaméricaine de la Santé et du Centre international de Recherche sur le Cancer, classés alphabétiquement sous quelques grandes rubriques.
3. Un index des auteurs.
4. Un index des pays et régions.
5. Une introduction aux rubriques anglaises destinée aux lecteurs francophones, donnant la liste alphabétique des titres français et renvoyant le lecteur aux rubriques anglaises correspondantes de la partie 1 sous laquelle sont classés les différents ouvrages.
6. Une introduction aux rubriques anglaises destinée aux lecteurs de langue espagnole, qui les renvoie des termes espagnols aux termes anglais utilisés dans le corps principal de la bibliographie.
7. Trois listes récapitulatives distinctes, en anglais, en français et en espagnol, des titres parus dans les diverses séries publiées par l'OMS à Genève, par les bureaux régionaux OMS — en particulier par l'Organisation panaméricaine de la Santé — et par le Centre international de Recherche sur le Cancer.

Les références bibliographiques sont classées par ordre alphabétique d'après le nom de l'auteur sous chacune des grandes rubriques ; les articles et les ouvrages non signés sont classés dans l'ordre alphabétique d'après le titre.

Les références bibliographiques s'appliquant à des articles de périodique comprennent les éléments suivants : patronyme du ou des auteurs, suivi de l'initiale du ou des prénoms ; titre de l'article ; titre du périodique en italique ; année de publication ; numéro du volume en caractères gras ; indication des pages ; et, entre crochets, le ou les symboles linguistiques. Pour les articles du *Bulletin de l'Organisation mondiale de la*